
núm. 161

MAIG08
ANY XIV

www.lamarinadigital.org
la marina

>> Un nou 
recorregut per al 
Bus de Barri
Això és el que reclamen entitats
i veïns del barri dels quals hem
recollit testimoni. Tots coincidei-
xen a denunciar que cal una
millora del servei d’autobusos a
la Marina i reclamen un perllon-
gament del recorregut de l’auto-
bús de la línia 125.

>> Finalment el
Bicing arriba a la
Marina
S’han instal·lat estacions d’a-
quest servei de lloguer de bici-
cletes al carrer Energia-Alts
Forns, al carrer Jane Addams-
Antiga Carretera del Prat, als jar-
dins de Can Farrero, al carrer
Mare de Déu de Port-Foc, a la
plaça de la Marina, a la plaça
Teresa Claramunt i al carrer Radi
amb Gran Via.

>> Can Clos 
compleix 56 anys
Del 9 a l’11 de maig la barriada
de Can Clos celebrarà el seu
56è aniversari. 

La brutícia que s’acumula al voltant dels assentaments és una de les principals queixes dels ciutadans.

Tornen els campaments
El Graner de la
Philips serà un
centre cultural

Desenes de persones han tornat a ocu-
par alguns espais de Montjuïc propers
al camí de l’Esparver. Diversos ciuta-
dans de la Marina han alertat d’aquests
assentaments a la Guàrdia Urbana del
Districte, que ja ha començat a posar en
marxa el protocol que s’aplica en
aquests casos.
Una acció coordinada entre la Guàrdia
Urbana, els Serveis Socials del Districte
de Sants-Montjuïc, Parcs i Jardins i els
Serveis de Neteja permeten fer front als
campaments il·legals que últimament
proliferen a la muntanya.
Els ciutadans reclamen més control
sobre aquests assentaments i una
millora de la neteja dels entorns.

Aquest nou centre de creació cultural
estarà especialitzat en la dansa i les
arts en moviment, i l’Ajuntament
espera poder inaugurar-lo d’aquí a
dos anys, quan l’edifici s’hagi recon-
vertit en un centre de creació cultural. 
Dur a terme la remodelació de l’edifi -
ci del Graner, actualment en desús,
té un cost de 2.160.000 euros.

RAMON ANGLÉS

PEP HERRERO
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Editorial

Un Districte molt
més proper?

Sovint, quan estem desenvo-
lupant la nostra tasca d’inter-
locutors amb els ciutadans

del territori ens trobem també que
desconeixen molts dels mecanis-
mes de participació que l’adminis-
tració pública posa al seu abast.
Moltes vegades és arran de les
nostres trobades i converses com
s’assabenten que existeix, per
exemple,  una figura, la Síndica de
Greuges de Barcelona, que pot
intervenir en la solució d’alguns
dels seus problemes. Molts tam-
poc han sentit a parlar, per exem-
ple, de les Audiències Públiques
del Districte. O si n’han sentit a
parlar, no saben, però, que estan
pensades perquè el ciutadà, preci -
sament, traslladi a l’administració
municipal més propera els seus
neguits, queixes o propostes. Tots
hauríem de fer una valoració
objectiva de per què aquest des-
coneixement. A vegades donem
les coses per fetes, donem per
suposat que les persones ja tenen
al seu abast tota la informació que
necessiten i, malauradament, no
és així... Per això ens congratulem
que, finalment, s’hagi acordat en
una sessió plenària (encara que
amb els vots en contra del PSC i
d’ICV-EV) informar prèviament
tots els ciutadans de quan i on es
faran les Audiències Públiques i
els Plens del Districte. Ara bé, no
cal només informar amb un pape-
ret penjat a la porta de l’escala o a
l’equipament municipal de torn (ni
tan sols amb cartes que arriben
quatre dies després de la data de
la convocatòria) perquè aquesta
mesura sigui efectiva i s’aconse-
gueixi, realment, informar i fomen-
tar la participació dels ciutadans.
Cal que aquestes trobades es
facin rotatives per a tots els barris
del districte de Sants-Montjuïc. I
és que a molts veïns i veïnes de la
Marina no els servirà de res saber
que tal dia a tal hora es fa
l’Audiència Pública, si li queda
massa lluny de casa... Aleshores,
senyors, el nostre consell és que
no us gasteu els diners públics en
notetes, si no teniu pensat apro-
par, realment, els mecanismes de
participació ciutadana al territori.

mirada crítica

Pots fer-nos arribar la teva foto-denúncia a través del nostre correu electrònic: 
redaccio@lamarinadigital.org o per correu a:

c/ Foc, 128. Espai Musical La Bàscula, 1a planta, 08038 de Barcelona

Participa en la manifestació de
l’1 de Maig, Dia del Treballador? 

Tot i que el país passa per un moment
ecònomic delicat i que sembla que cada
cop més els drets dels treballadors perden
força, són poques les persones (si ho
comparem amb dades globals) que partici-
pen activament en la manifestació de l’1
de Maig, Dia del Treballador. Aquesta data,
més que en una cita reivindicativa i de par-
ticipació ciutadana, s’ha convertit en un dia
de festa i, si és possible, en un llarg pont
de vancances... Dels lectors de La Marina
Digital que han participat en l’enquesta d’a-
quest mes, la gran majoria (70%) reconeix
que no participa en la manifestació. Només
ho fan el 30% dels enquestats.

70%

Sí

30%

Hem rebut moltes queixes
de ciutadans a la nostra
redacció que denuncien
que al barri s’han posat
unes noves bústies de
Correus on no es poden
dipositar sobres grans. És
el cas d’aquesta bústia,
situada al carrer Mare de
Déu de Port, que es veu a
la fotografia. Tenen una
nova estètica i una nova
mida, però a diferència de
les anteriors bústies (que
engolien tot tipus de car-
tes) aquestes només
admeten sobres petits i
poc plens. Els usuaris es
queixen que les noves
bústies només tenen una
ranura per dipositar la
correspondència, en lloc
de les dues que tenien les
d’abans. Aquest fet fa que
no es puguin deixar a les
bústies sobres més grans
d’un DIN-A4, de manera
que els usuaris es veuen
obligats a desplaçar-se a
una oficina de Correus. 
Ramon Anglès.

RAMON ANGLÉS
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Objectius del programa
‘Trenquem el silenci’ 

La Plataforma Unitària contra les
Violències de Gènere vol sensibilit-
zar la comunitat educativa (alumnat,
professorat i famílies):
?Desvetlant les creences i els
estereotips culturals que sustenten
la violència vers les dones i que es
continuen transmetent a les noves
generacions.
?Posant de manifest la necessitat
d'eines  de prevenció educatives i
socialitzadores que aturin les violèn-
cies de gènere.
?Desenvolupant la cultura de la
no- violència en les diferents rela-
cions (parella, entre iguals...).
?Descobrint els lligams existents
entre les creences sexistes i la vio-
lència de gènere.
?Comprenent la complexitat de les
causes que originen les violències.
?Qüestionant els estereotips i pre-
judicis prevalents.
?Dissenyant conjuntament
models de relació igualitaris d’a-
cord amb la deconstrucció de les
identitats de gènere extremada-
ment polaritzades.
?Treballant al voltant de la idea
d'amor, diferenciant l'ideari de l'a-
mor romàntic del verdader amor
basat en la igualtat, el respecte,
l'empatia, el diàleg, l'assertivitat i
l'alteritat.
?Treballant l'educació afectiva-
emocional.

apuntsTrenquem el silenci contra
la violència de gènere
La iniciativa que es
durà a terme a
Sants-Montjuïc 
vol acabar amb 
l’educació masclista

BEGOÑA SERRA

Els estudis realitzats sobre violèn-
cia de gènere posen de manifest
que cada any hi ha més de mig

milió d'agressions a dones de totes les
edats i que un 18,3% de les dones tre-
balladores han patit alguna vegada
una agressió d'assetjament sexual.
Fins i tot, l’Organització Mundial de la
Salut ha alertat sobre el fet que la vio-
lència de gènere és la primera causa
de mort entre les dones amb edats
compreses entre els 15 i 44 anys, per
sobre de les guerres, accidents de tràn-
sit o els diferents tipus de càncer. 
I un informe de la Comisión para la
Investigación del Maltrato a las Mujeres
posa de manifest que un 75% dels nois
joves no relacionen la manca d'amor
amb el maltractament, i el 80% de les
noies joves pensen que es pot exercir
violència a algú a qui s'estima.
Si a totes aquestes dades, hi afegim el
fet que la franja d'edat en la qual hi ha
més feminicidis és entre els 20 i els 40
anys, no hi ha cap dubte que hem de
plantejar-nos què està passant amb el
nostre jovent, és a dir, què és el que fa
que se segueixin reproduint models de
relació masclistes.
Des de la Plataforma Unitària contra
les Violències de Gènere consideren
que aquestes dades esmentades
posen de manifest que les estructures
de poder entre dones i homes no han
canviat gaire d'uns anys ençà, i que
encara ens queda molt per fer si real-
ment volem construir unes relacions
de parella igualitàries i satisfactòries
basades en el diàleg, el respecte i la
tolerància. I això passa, segons la
Plataforma, per proporcionar al nostre
jovent una educació no sexista que
comporti una veritable modificació en
l'esquema violent naturalitzat i profun-
dament instaurat en les arrels de la
nostra societat i basat en l'estructura
de poder i supremacia en les relacions
de l'home sobre la dona: “Tan sols des
de la prevenció i des de l'educació
podrem lluitar contra aquesta xacra

social i invertir la tendència de les esta-
dístiques abans esmentades”, diuen. 

Treballar amb els i les joves 
Que la violència de gènere augmenti
entre els joves i que la tendència sigui
que cada vegada s'iniciï a edats més
tempranes, posa de manifest que ens
estem enfrontant amb un greu proble-
ma que exigeix una reflexió per part de
la societat en general i la necessitat
que es prenguin tot un seguit de mesu-
res en l'àmbit educatiu, implicant en
aquesta tasca les escoles i instituts,
les famílies, els serveis socials i tots els
agents educatius.
Per això, i partint del caràcter social
en què es basa la violència de gène-
re, la Plataforma Unitària contra les
Violències de Gènere creu que s'ha
de treballar per la seva eliminació des
de la base de l'educació i la socialitza-
ció preventiva, desmitificant l'ideari de
l'amor romàntic basat en models amo-
rosos desiguals i d'atractiu que
segueixen pautes de masculinitat
hegemònica.
Partint d'aquesta situació, la Plata-
forma considera primordial dur a terme
una tasca preventiva i de consciencia-
ció a totes les escoles de primària i ins-
tituts de secundària de Barcelona fent
una crida a totes aquelles entitats:
PIAD, serveis socials, centres de
recursos pedagògics, consells de
dones i d'altres que es vulguin implicar
en aquest treball de sensibilització i

prevenció. D’aquí neix el programa
Trenquem el silenci, que es comença-
rà a presentar als centres educatius del
districte. “Amb aquesta finalitat volem
contactar amb les escoles de primària i
amb els instituts de secundària per tal
de pactar amb la comunitat educativa
tant la forma de treballar conjuntament
la prevenció de la violència en les rela-
cions de parella en l'adolescència  i la
joventut, com oferir recursos nous per
a franges d'edats que no estan con-
templades dins dels recursos públics,
ja que considerem que, com més aviat
comencem a treballar amb els nens i
nenes, més fàcil serà que deixin de
veure la violència com quelcom natu-
ral”, destaquen els portaveus de la
Plataforma.
Per dur a terme aquesta tasca de sen-
sibilització, la Plataforma també vol
comptar amb les AMPA: “Som cons-
cients que hi ha pares i mares que
volen tenir informació sobre la proble-
màtica de la violència de gènere per tal
d'educar en la prevenció, saber detec-
tar-la i com poder actuar, a més d'estar
assabentats dels recursos públics exis-
tents”.

La importància del treball 
transversal
Atès que la violència de gènere cada
vegada es produeix a edats més bai-
xes, la Plataforma considera que la
prevenció i l'educació en valors (com
ara la igualtat, el respecte, la toleràn-

cia, el reconeixement i el diàleg) han
de començar ja en les escoles de pri-
mària per acabar de consolidar-los en
secundària: “Tan sols així ens assegu-
rem que aquests valors estiguin total-
ment interioritzats pel nostre jovent per
tal de poder  trencar   l'espiral de vio-
lència de gènere que no deixa de créi-
xer a la nostra societat”.
Aquests valors són més fàcils d'assolir
quan el personal docent i les famílies
formen part del treball conjunt. És el
compromís de tota la comunitat educa-
tiva del centre el que fa possible can-
viar les creences que hi ha darrere de
les actituds violentes. La coherència
entre el que s'explica a l'alumnat a les
classes i els models familiars que
veuen a casa seva facilita aquest canvi
de mentalitat. En cas contrari, els i les
noies viuen aquest procés de cons-
cienciació com una contradicció i sol
prevaler el model de relació que veuen
a les seves llars. 

ARXIU
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la marina agraeix les cartes dels lectors. Totes les cartes hauran d’anar signades, tenir una extensió no superior a 10 línies, l’adreça i el telèfon. La publicació es reserva el dret de resumir o extractar-ne el contingut.
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rgLa chatarrería de Motors

Una vez leída La Marina del mes pasado (abril 2008) queremos darle las
gracias a todo el equipo de esta publicación y, especialmente, a su direc-
tora, Sandra Pedrals, por el apoyo y la atención que han dedicado a los
vecinos de la calle Motors por la problemática que estamos sufriendo.
Tenemos realmente miedo en nuestras viviendas por culpa de una chata-
rrería que fue autorizada por el Ayuntamiento a dos pasos de nuestras
casas. Queremos dejar constancia con esta carta de que los vecinos dis-
crepamos con las declaraciones manifestadas por el Distrito de Sants-
Montjuïc en la citada publicación:
1º Nosotros no sabemos nada sobre los “papeles en regla” de esta empre-
sa, pero sí sabemos que se implantó una fábrica (chatarrería que produce
golpes y ruidos) sin tener en cuenta a los vecinos.
2º No creemos que haya ninguna ley que autorice a ninguna empresa a
molestar y aterrorizar durante 8 horas al día a unos vecinos con sus ruidos
y golpes infernales.
3º Nos van a permitir que dudemos de lo que dicen sobre que han aproba-
do una normativa del ruido; debe ser para algunas partes de Barcelona, no
para todos los barrios por igual.
4º No entendemos el interés que tiene este Ayuntamiento en mantener
esta chatarrería, que, esté o no fuera de la ley, molesta continuamente a
unos vecinos que ya vivían en sus casas antes de que se instalara dicha
empresa.
5º Humanamente esta situación es insostenible. Invitamos a quien corres-
ponda del Ayuntamiento a que venga y explique a todos los vecinos, inclui-
dos los niños y las personas  mayores, que el ruido que escuchamos cada
mañana en la cabecera de nuestras camas está “dentro de la ley”. 
6º También nos gustaría saber porque el Ayuntamiento se niega a contes-
tar a nuestros escritos. Tan sólo nos han respondido una vez, cuando salió
el actual alcalde y nos dijo que se comprometía a llevar la misma calidad
de vida a todas las calles y plazas de Barcelona. Tan sólo recordarle que
la calle Motors también es Barcelona, y que vivimos vecinos, si a esta situa-
ción se le puede llamar vivir.

Manuel López Arévalo     Carrer Motors accedir pels tristos corredors grisos, sense pintar, propis d'un centre peniten-
ciari i no d'un habitatge per aquelles persones que, limitades de recursos,
han de passar-hi els seus darrers anys de la seva vida. Sentia vergonya, no
ja per  la reduïda dimensió i per la manca d'intimitat que representen els
envans de pladur transparents al so. Els acabats barroers sonaven a un oblit
i a un insult a aquesta gent que ja ho ha donat tot. Baranes dels balcons de
relligadura fimbrant, de sensació insegura,  mal agafades i sense rematar
amb un simple passamans. Cambres de bany, sense cap separació, on el
desguàs de la dutxa sembla la reixa d'un clavegueró mal ajustada. Goteres
per defectes de tubs.  Quina impressió. Aquells que ho han promogut i en
són els responsables polítics i tècnics, haurien d'haver-ho vist, però sense
catifes i persones pel davant que els vagin escombrant el pas. Aquesta obra,
llargament esperada pels que han de ser els beneficiaris, ciutadans de
Barcelona (ciutat que es vol presentar com a model), de ben segur que no
ha estat supervisada ni seguida per una comissió d'experts. Òbviament no
és el túnel de l'AVE. Cal que els mirin ben a fons i al detall. La gent gran, tot
i la seva necessitat, no es mereix això.  Els habitatges poden ser senzills,
fins i tot petits, però sempre han de ser dignes.

Els racons d’en Ramon

Camí del Pont de les
Vaques...
Cada vegada que passo pel carrer Escuny (abans camí del Pont de les
Vaques) em recordo de quan tenia 9 anys i com des del barri de Port,
acompanyat de tres noies de la meva escola i de la meva edat, anava
dos cops per setmana a l’església situada a Can Tunis a aprendre la
doctrina per fer la primera comunió. Recordo que en passar per la
barriada Nova de Port (avui coneguda com a Santiveri), veies aquelles
casetes de planta baixa i els seus hortets... Les mestresses de casa
assegudes al portal fent mitja o fent petar la xerrada... I aquell carrer,
avui desaparegut, amb un nom que ha passat a la història, el de Teresa
Claramunt. Els jardinets a l’entrada de cada casa han desaparegut i ara
el que hi ha a l’antic camí del Pont de les Vaques són façanes i portes
de ferro. 

Ramon Anglés. 
Cronista local

J. Oriol Granados    La Marina

Habitatges públics per a gent gran 
El futurs residents dels habitatges per a la gent gran de la Marina de Port
(els que estan ubicats a l’àntic mercat de Port), finalment han pogut anar a
visitar-los. Entre obres inacabades i persones que s'afanyaven en una nete-
ja per fer agradable la presentació d'una edificació per finalitzar, es podia

@

Mariano Ayza          La Marina

Records d’infantesa
Acabada la guerra jo vivia a la Barriada Nova del Port, coneguda com a
Colònia Santiveri. La travessava el camí del Pont de les Vaques (avui carrer
Troquel). El carrer Torres de Marina no estava asfaltat i acabava en un camp
on es baixava per un estret camí. L'altre carrer es deia Mir i Miró i tenia una
font. El carrer acabava en la fàbrica Santiveri. Algunes cases eren d'ells, però
no pas el barri. Eren temps molt durs. La gent estava tan farta de patir, que
van decidir muntar una festa major, ja que tanta era la necessitat d'oblidar la
tragèdia de la guerra. La decisió va tenir èxit. Es va crear una comissió de
festejos, i el resultat va fer que hi vingués gent de tots els barris de la Marina
a gaudir-ne. Aquelles festes majors milloraven any rere any. Avui les recor-
do i les enyoro com la meva joventut. Ara, a la mal anomenada Colònia
Santiveri (barriada Nova del Port) hi queden pocs. La manca de serveis, la
llunyania de la ciutat, les inundacions, el veïnatge de traficants de droga i els
seus clients van anar delmant el barri. No es permet construir-hi pisos nous,
i les cases que es deshabiten es transformen en petites empreses o tallers.
Tinc un record per “la casa del mono”, la casa més coneguda del barri, que
ja va ser enderrocada. Dalt de la seva façana un mico saludava puny tancat
en alt sense que ningú volgués endevinar cap intenció política, però, tot i així,
algú li va tallar el braç entenent que allò era una salutació comunista. En el
seu lloc, avui hi ha un tranquil restaurant enmig de pins.
Des de la meva memòria saludo tots els habitants antics del meu barri, els
que el van deixar i els pocs que hi queden d'aquell temps, i molt especial-
ment el meu amic, en Lluís, a qui conec des de fa més de 50 anys.

@
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L’aigua, el bé més preuat
Àrea de Medi Ambient Ajuntament de Barcelona MÍRYAM REYES COLUMNISTA

Estem en període de sequera. El
que és, per cicles, un fenomen
relativament normal a la conca

mediterrània pot derivar enguany en
canvis d'hàbits en el dia a dia quotidià
de la població i del funcionament de la
ciutat, si aquesta primavera no plou
considerablement. 
Mentre l'aigua del cel no hi arriba, cal
ampliar els gestos que permetran
estalviar aigua en el nostre dia a dia.
Tant per part dels ciutadans com de
les administracions públiques. 
Cal destacar que, en aquest sentit,
Barcelona és una ciutat modèlica. És la
ciutat espanyola que menys aigua
gasta per habitant i la sisena europea,
rànquing que confirma el bon hàbit de
la majoria dels barcelonins en l’ús de
l'aigua i l'encertat de les mesures posa-
des en marxa per l'administració. No
obstant això, s'ha d'aprofundir en
aquest comportament estalviador, que
caldria reconvertir-lo en un canvi de
mentalitat, donades les poques pers-
pectives que hi ha del fet que en el futur
hi haurà èpoques de grans pluges. 
Quan el passat 4 de febrer la
Generalitat va declarar la situació
d'excepcionalitat de nivell II del decret
de sequera, l'Ajuntament de Barce-
lona, a més de les accions que ja
anava aplicant amb el grau d'excep-
cionalitat I, va activar noves mesures
d'estalvi d'aigua apta per al consum i
va endegar el protocol que estableix el
Pla Municipal. 
Així, entre les mesures posades en
marxa per l'Ajuntament, destaca la uti -
lització només d'aigua freàtica per a la
neteja de carrers i per al reg de parcs,
jardins i zones verdes; el tancament
de 150 fonts públiques per beure, de
la totalitat de fonts ornamentals sense
circuit de recirculació i de la totalitat de
les fonts de les àrees de gossos. 
Recordem, a més, que el decret de
sequera en excepcionalitat II de la
Generalitat prohibeix l'ús d'aigua apta
per al consum humà per regar jardins,
horts, zones verdes i esportives públi-
ques o privades, per regar o baldejar
carrers, vials o voreres; i per omplir
piscines, estanys i fonts. Tampoc per-
met el funcionament de fonts de con-
sum humà que no disposin d'elements
automàtics de tancament ni el rentat
de mànega de vehicles.

El bo i el dolent

Cada cop ens queden menys
referents del Hollywood dau-
rat. A finals de març ens van

deixar Charlton Heston i Richard
Widmark, dues de les estrelles ruti -
lants de la nostra infantesa i joventut. 
El bo va ser Charlton Heston, expert
en personatges bíblics i històrics.
Inoblidables són els seus papers a
BenHur, Los diez mandamientos, El
Cid o El tormento y el éxtasis. Heston
també té l'honor d'haver contribuït en
una de les millors entrades de la his-
tòria del cinema, el pla inicial de Sed
de mal, un tràveling llarguíssim a la
frontera entre Mèxic i els Estats
Units, obra de la genialitat d’Orson
Welles, a qui Heston va defendre
davant els productors que volien aco-
miadar-lo. Heston també va estar
present en el pla final més rotund,
aquell d'El planeta de los simios ,
quan descobrim que el planeta des-
truït no és qualsevol de l'infinit uni-
vers, sinó el nostre propi, la Terra.
A Widmark li va tocar el paper de
dolent des de la seva aparició a El
beso de la muerte. Són molt impor-
tants les seves interpretacions en
westerns esplèndids, com ara La con-
quista del Oeste, Cielo amarillo, Lanza
rota, La ley del Talión, El gran comba-
te, El Alamo o Dos cabalgan juntos .
En molts d'aquests films va estar sota
les ordres del mestre John Ford.
El que és indiscutible és que el llegat
de tots dos és irrepetible i respon,
sens dubte, a la millor època del cine-
ma americà.

Carles: “Els ciutadans hauríem
de recuperar el Sot del Migdia
per fer-hi concerts, trobades i

altres activitats”.
Mar: “Reivindico una i altra vegada
que es recordi tot el que va passar
durant la Guerra Civil espanyola.
S’hauria d’ensenyar a les escoles que
Espanya va patir una dictadura, que se
sàpiga que hi ha persones a l’actual
escenari polític que van donar suport a
aquella dictadura, a les tortures i la
pena de mort”.
Chus: “No entenc com la gent pot ser
tan incívica. Em molesta trobar-me les
caques de gos pel carrer...”.
Marga: “Doncs a mi em molesta veure
els contenidors d’escombraries i de
reciclatge plens a vessar. Com volen
que fem reciclatge si no ens faciliten la
feina...”.
Lluïsa: “M’agradaria fer alguna exposi-
ció de les meves pintures, però les ins-
titucions no m’ho posen fàcil”.
Sandra: “Estic farta de ser una plu-
riocupada i no deixar de ser una
mileurista”.
Pedro: “No m’agrada que m’coltin
informacions que poden ser determi-
nants per a la meva salut. Si no puc
consumir oli de gira-sol, que m’ho
diguin obertament i no m’enganyin”.
Miryam: “M’agradaria ser més pun-
tual, però els trens sempre van amb
retard”.
La columna d’aquest mes de maig
està oberta, diu el que diuen ells i elles.

L’Acomodador
JUAN BIBIAN CINEASTA

La Crònica
ANA TERESA HERRERA CRONISTA LOCAL

El Jardí
XAVIER SANZ PERIODISTA

No ha estat malament aquest mes d'abril que hem aca-
bat i que passarà a la història per dos motius de caire
polític que transcendeixen pel seu impacte. D'una

banda, tenim el president Zapatero formant un govern amb
majoria de dones, en què destaca la primera titular de
Defensa, que passa revista a les tropes amb una panxa de
set mesos.  Si és que, en aquest país, o no arribem mai o
ens passen amb el salt mortal més arriscat i innovador. Ja
va ser enlluernant que la “reserva espiritual d'occident” (per
més senyes) modernitzés el matrimoni sagrat amb la lega-
lització del de les persones del mateix sexe, però veure una
dona jove, caminant amb pas decidit davant d'una colla de
tios en posició de ferms, i saber que no es poden moure fins
que la senyora doni l'ordre (que pot trigar a arribar perquè
la que mana es pot posar de part d'un moment a l'altre), fa
rejovenir unes quantes recalcitrants com jo. 
I de l’altra, la tercera victòria electoral de Berlusconi, el més
digne successor de Mussolini que, sens dubte, hauria enor-
gullit l'original. Ja no calen camises negres ni gestos de cro-
manyó.  Amb uns quants canals de TV, líftings i la néta del
Duce al seu costat, el missatge tenebrós torna a ser prota-
gonista degudament actualitzat. 

Amb motiu de la celebració del Dia de les Esquadres,
el passat 24 d’abril la policia de la Generalitat va
organitzar un acte a Barcelona. En la commemora-

ció, a banda dels discursos oficials i l’informe de la feina
feta durant el passat 2007, es van procedir a l’entrega de
diferents condecoracions a entitats, agents del mateix cos
i institucions.
El cos dels Mossos d’Esquadra també va reconèixer ciu-
tadans anònims, en vaig comptar fins a vuit, que en el
darrer any han arriscat la seva vida per salvar la d’altres
persones. Als assistents, ens van colpir especialment
dues històries: un ciutadà que va treure d’una piscina
pública una nena de quatre anys que s’ofegava i la va rea-
nimar fins l’arribada dels serveis d’emergència. L’altre, la
història d’un immigrant de raça negra que va intervenir
davant un robatori a un disminuït físic i va practicar la
detenció del delinqüent.
Aquestes vuit històries són grans exemples de solidaritat
i entrega, petites trames dignes de ressenyar i respectar.
D’una transcedència molt superior a la que de ben segur
tindran, perquè massa sovint hi ha poc espai per a les
bones notícies a la nostra societat.

Com estalviar fins al 50% d’aigua 
a la nostra llar

A l’hora de dutxar-nos podem estalviar aigua: 
?Tancant l’aixeta mentre ens ensabonem. 
?Substituint el capçal de la dutxa per un de baix consum
(airejador). 
?Amb un sistema monocomandament també es pot dis-
minuir el consum superflu d’aigua mentre esperem que
surti a una temperatura ideal. Si no disposem d’aquest
sistema, podem recollir aquesta quantitat d’aigua supèr-
flua en un recipient i utilitzar-la per al vàter o per regar les
plantes d’interior. 

A l’hora de fer servir el vàter podem estalviar aigua: 
?Racionalitzant-ne al màxim l’ús. 
? Incorporant sistemes de control: interrupció voluntària
de la descàrrega, sistemes de regulació del volum, con -
trapesos, sistemes de doble descàrrega… 
?Col·locant una ampolla plena dins el dipòsit (reduïm el
volum d’aigua emmagatzemada i per tant el volum d’ai-
gua de la descàrrega). 

A l’hora de fer servir les aixetes podem estalviar aigua: 
?Racionalitzant l’ús de l’aigua. Tancar les aixetes sem-
pre que l’ús d’aigua no sigui imprescindible (mentre ens
ensabonem les mans, ens rentem les dents, ens eixu -
guem la cara o les mans…). 
? Instal·lant a les aixetes sistemes airejadors d’estalvi
d’aigua. 
?Posant aixetes amb un sistema monocomandament.

A l’hora de fer servir la rentadora podem estalviar aigua: 
?Omplint bé la rentadora i seleccionant adequadament el
programa en funció del tipus de bugada i el nivell de brutí-
cia. Existeixen en el mercat rentadores “intel·ligents”, que
regulen el consum d’aigua segons les característiques de
la bugada. Estalviarem el 70% d’aigua.
?Omplint bé la rentadora i seleccionant adequadament
el programa en funció del tipus de bugada i el nivell de
brutícia. 

Altres consells per estalviar aigua: 
?Escombrem abans de fregar. Fregarem millor el terra i
estalviarem aigua. 
?L’aigua de netejar la fruita i les verdures la podem utilitzar
també per regar les plantes. 
?En el cas de disposar d’espais exteriors, escollir plantes
tenint present el clima mediterrani que caracteritza
Barcelona i cercar les que millor s’avinguin a aquest clima. 
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Protegir la salut dels 
efectes del canvi climàtic
AGÈNCIA DE SALUT PÚBLICA

Un clima inestable i canviant
suposa greus afectacions per
a la salut. Onades de fred,

tempestes, inundacions o sequera
extrema provoquen desenes de
milers de morts. A més, hi ha malal-
ties especialment sensibles a l’evolu -
ció del clima; els casos més clars són
les diarrees, la malària i les situa -
cions de malnutrició. Es calcula que
aquestes malalties provoquen la des-
aparició de 3 milions de persones
cada any al món. 
La salut és, sens dubte, un dels sec-
tors més afectats pel canvi climàtic. El
clima pot modificar les dinàmiques de
les malalties infeccioses, provocar
major densitat en les poblacions de
mosquits susceptibles de transmetre
malalties, o d’altres fenòmens, com
l’anticipació dels efectes del pol·len en
latituds situades a l’hemisferi nord.
La comunitat científica està d’acord
que fenòmens climàtics de gran
repercussió al planeta no s’ajusten a
fronteres sociopolítiques, ni tampoc
no discriminen entre continents. Però
l’Organització Mundial de la Salut
adverteix que seran els països en
desenvolupament i les persones amb
menys recursos les que patiran amb
major grau els efectes potencials del
canvi climàtic sobre la salut, en espe-
cial en aquells territoris en què aug-
menten les dificultats d’accedir a
aigua potable. Amb un missatge d’es -
perança, l’OMS recorda que el canvi
climàtic és real; que l’activitat huma-
na n’és la primera causa, però també
que la mateixa actuació humana en
pot ser la solució.

Control permanent
A Barcelona, l’Agència de Salut
Pública (ASPB) realitza un control
permanent de malalties transmissi-
bles que són de declaració obligatò -
ria. Un exemple és el seguiment de la
malària a la ciutat, de la qual s’ha
comprovat que només es registren
casos importats per viatgers, coope-
rants o residents estrangers. Al
mateix temps, l’Agència manté un
control permanent de vigilància
ambiental, de manera que es conei-
xen periòdicament les concentra -
cions de contaminants i altres factors
de qualitat de l’aire, dels aliments i de
l’aigua, que poden arribar a afectar la
salut de les persones.

El futur, a les nostres mans

Avui dia s’accepta que l’activitat
humana afecta el clima a escala
global i que el canvi climàtic plante-
ja reptes en tots els àmbits de la
nostra societat. 
Els principals informes indiquen
que els canvis no estaran unifor-
mement distribuïts per tot el món,
tot i que la tendència global serà
que augmentin les temperatures i
la freqüència dels fenòmens mete-
reològics extrems (tempestes de
vent, tornados, inundacions...). Al
sud d’Europa, per exemple, es pre-
veu un assecament de la terra, un
allargament dels períodes de
sequera i grans precipitacions.
Amb l’objectiu d’aplicar mesures
per mitigar els efectes del canvi cli-
màtic a la nostra societat, s’acaba
d’aprovar el Pla Català de Lluita
contra el Canvi Climàtic 2008-2011.

apunts

La Marina tindrà un nou centre 
hospitalari privat al carrer Sant Eloi
REDACCIÓ SALUT

El solar que hi ha al carrer Sant
Eloi, 6-8, de la barriada de Port
serà la seu d’una nova clínica,

de titularitat privada, especialitzada
en geriatria i en malalts terminals. 

El pla especial urbanístic de la zona
també preveu la construcció en
aquest solar (qualificat d’equipa -
ments) d’un centre de dia per a
malalts terminals i la possibilitat de
dedicar part de l’edifici a una residèn-
cia per a la gent gran.

La Quinzena de la Salut per a la 
Gent Gran de Sants-Montjuïc arriba 
a la majoria d’edat

>> Factors de risc
per a la salut dels 
adolescents
L’Agència de Salut Pública de
Barcelona posarà en marxa una
nova enquesta FRESC destinada
a estudiar en profunditat els fac-
tors de risc que afecten la salut
dels adolescents de la ciutat. Per
fer-ho, s’entrevistaran a 300 alum-
nes de segon i quart d’ESO, batxi -
llerat i cicles formatius. 

>> 28 de maig: 
‘Acció per la salut 
de les dones’
El dimecres 28 de maig a les 18.30
la Xarxa de Dones per la Salut (de
la qual formen part entitats de
Sants-Montjuïc) organitza al Pati
Llimona una jornada on s’analitza-
ran i reivindicaran els drets sexuals
i reproductius de les dones.
L’entrada és lliure i si voleu partici -
par-hi trobareu més informació a:
www.observatori.apfcib.org

breus
REDACCIÓ SALUT

Del 13 de maig al 3 de juny tindrà
lloc la 18a edició de la Quinzena
de la Salut per a la Gent Gran,

que es realitzarà al centre cultural
Caixa Forum de Montjuïc.
En les jornades d'aquesta edició es
tractaran temes com ara l'alimentació i
els suplements que la fan variada i
equilibrada, l'envelliment dels ossos i
les articulacions, així com el dolor d'es-
quena amb hàbits que afavoreixen la
salut i qualitat de vida. Les conferèn-
cies aniran a càrrec de diversos pro-
fessionals del món sanitari. 
L’acte de lliurament dels diplomes
d’assistència serà el dimarts 3 de juny
a la sala de plens del Districte.

ARXIU



actualitat // la marina // Maig 2008 7

Veïns i entitats reclamen un canvi
del recorregut del Bus de Barri
Fa temps que entitats i ciutadans de la Marina reclamen un canvi en el recor-
regut de la línia del Bus de Barri, la 125. Hi ha barris i equipaments públics que
es queden al marge de l’itinerari de l’autobús, i per això veïns i entitats han fet
arribar la seva demanda a Transports Metropolitans de Barcelona i al Districte
de Sants-Montjuïc.

Tot i que des de l’Ajuntament s’està estudiant la possibilitat de modificar el
recorregut del Bus de Barri, segons fonts del Districte de Sants-Montjuïc les
converses que es mantenien amb l’empresa municipal per tal de perllongar el
recorregut de l’autobús s’han aturat degut al conflicte laboral que ha afectat
Transports Metropolitans de Barcelona.

Carmen Flores, 
veïna de Santiveri

A la zona no tenim botigues i ens
hem de desplaçar al centre de la
Marina per fer la compra. El Bus
de Barri ens aniria molt bé per fer
aquests desplaçaments. De fet, el
necessitem. A Santiveri vivim un
mig centenar de persones i la
majoria són gent gran que no té
cotxe. És una llàstima que no s’ha-
gi comptat amb nosaltres per fer el
disseny del recorregut del 125. És
molt trist veure’l passar davant
nostre i no poder-lo utilitzar. 

Manel López, 
veí del carrer Motors

Les nostres obligacions les com-
plim al peu de la lletra pel que fa
a pagar impostos. Però pel que
fa als nostres deures es veuen
vulnerats. El transport públic ha
d’arribar a les nostres cases. Si
no, no té sentit que es digui el
Bus de Barri. És que jo no sóc
del barri? M’he dirigit en diverses
ocasions al Districte per sol·licitar
una parada al carrer Motors, però
no n’he rebut cap resposta.

Antoni Guillén, 
president de la Unió d’Entitats
El nostre barri sempre s’ha vist
afectat pel tema del transport
públic. Recentment, s’ha fet
més evident amb les darreres
vagues convocades pels con-
ductors d’autobusos. No tenim
transport alternatiu a aquest
mitjà de transport. És veritat que
la nostra demanda de tenir
metro per fi es veurà resolta,
però... i mentrestant? Mentre no
arribi el metro, s’ha de reforçar
el transport actual.

Javier Cañete, 
president de Voluntaris 

de la Marina
La nostra demanda es basa en l’am-
pliació del recorregut del 125 perquè
arribi a la Zona Olímpica. Estem a
tocar i sembla que estiguem apartats
sense poder-lo utilitzar. Fins al 2012
no s’instal·larà una piscina al barri.
Mentrestant, els veïns més grans
podrien anar a les Piscines Picornell,
què millor que facilitar-los el trans-
port de barri. Perquè els joves enca-
ra podem fer les pujades, però... i la
nostra gent gran?

Augmenten les denúncies per
assentaments a la Marina
DOLORS PAREJA

Fa setmanes que els veïns que
viuen als entorns de Montjuïc
han detectat que han tornat a

crear-se campaments de famílies
nòmades a la muntanya, sobretot al
camí de l’Esparver, molt a prop del
barri vell de Port i el carrer Ferro-
carrils Catalans. 
La Guàrdia Urbana ha estat alertada
d’aquest fet i ja ha començat a treba-
llar per iniciar el procés que es realit-
za en aquests casos. Segons reco-
neix l’intendent en cap del cos de la
Guàrdia Urbana de Sants-Montjuïc,
Joaquim Arandez, “de cara al bon
temps aquests assentaments aug-
menten”. 
Quan es detecta un assentament
il·legal, es posa en marxa una prime-
ra fase del protocol de la Guàrdia

Urbana que consisteix a fer la detec-
ció dels campaments i la identificació
dels seus ocupants. A més de com-
provar els seus antecedents, s’activa
també una xarxa de col·laboració en
la qual participen Serveis Socials
(que, entre altres coses, atèn els ocu-
pants i els ofereix recursos perquè
puguin deixar de viure al carrer), els
equips de neteja municipals i Parcs i
Jardins.  L’objectiu, segons Arandez,
“és actuar conjuntament pel que fa al
desallotjament del campament”. 
Malauradament, segons reconeix el
mateix cap de la Guàrdia Urbana del
Districte, tot i engegar aquest proto-
col, només se soluciona puntualment,
ja que “es traslladen a altres zones de
Barcelona i, a vegades, després
d’uns dies de ser desallotjats, tornen
al mateix lloc d’abans”.

RAMON ANGLES

Un dels assentaments situats al camí de l’Esparver de Montjuïc.

Aquest espai pot ser teu!
Reserva’l al 93 296 50 07Reserva’l al 93 296 50 07

La publicitat és garantia d’èxit!
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Can Clos
celebra el seu
56è aniversari
REDACCIÓ ACTUALITAT

Can Clos celebra aquest mes de
maig el seu 56è aniversari i ho
farà amb una gran festa popular

que tindrà lloc el divendres 9 de maig a
partir de les sis de la tarda. Els actes es
perllongaran fins al diumenge dia 11 de
maig i inclouen la presentació del nou
equip de futbol del barri.
Can Clos va néixer la primavera del
1952 i va ser creat per l’Instituto
Municipal de la Vivienda perquè els
barris de barraques del capdamunt de
la Diagonal no deslluïssin els actes del
Congrés Eucarístic Internacional.

“Sants-Les Corts és la delegació
amb major nombre d’inscrits als
cursos de català”

Toni Mataix, director del Centre de Normalització Lingüística de Barcelona

Toni Mataix va néixer el 1955 a
l’Hospitalet de Llobregat, ciutat
en què en l’època de la transi-

ció va participar activament en el
moviment ciutadà. Actualment, és el
director del Centre de Normalització
Lingüística de Barcelona, que depèn
del Consorci per a la Normalització
Lingüística. Va estudiar fins a tercer
curs de Dret i va treballar durant vuit
anys, entre el 1979 i el 1987, al
Patronat Municipal de Cultura de
l’Ajuntament de l’Hospitalet.
Seguidament, va dirigir i posar en
marxa el Centre de Normalització
Lingüística de l’Hospitalet. El 1992
es va incorporar com a subdirector
al Centre de Normalització
Lingüística (CNL) de Barcelona i des
del 1997 n’és el director. 

DOLORS PAREJA
Com veu que molts immigrants
hagin doblat el nombre d’inscrits a
aquests cursos?
La valoració que fem és altament
positiva perquè demostra una volun -
tat molt important per part de les per -
sones que arriben a la ciutat de
Barcelona a aprendre la llengua cata -
lana. Tenint en compte que en molts
casos són de procedència llatinoa-
mericana i que, per tant, ja coneixen
el castellà, el fet que decideixin incor -
porar-se a l’aprenentatge del català,
és tot un èxit. 
La llengua és un factor clau per a
la igualtat?
És un factor essencial per donar tota
la igualtat d’oportunitats que aques-
tes persones han de tenir per incor -
porar-se a la vida social i laboral.  El
fet que coneguin les dues llengües,
com qualsevol persona que visqui a
Catalunya, és un factor essencial per
garantir-ne la cohesió. De fet, és un
dels aspectes clau i estratègics de
l’acolliment. Per estar en condicions
d’igualtat, el més important és que
s’estigui en domini de les dues llen -
gües i poder, així, avançar conjunta -
ment amb la resta de ciutadans.
Si el Consorci no fes cursos la
gent no aprendria, però si la gent
no té voluntat d’aprendre no es
farien cursos... És un èxit compar-
tit aleshores?
El nostre màxim objectiu dels
darrers anys és ampliar l’oferta, la
dotació de professorat, d’aules, i fer
una oferta suficient per tothom, per
tal que tothom qui vulgui aprendre
català ho pugui fer amb el màxim de
facilitats possibles. Hem ampliat
totes les modalitats de cursos. Hem
fet de mensuals, bimestrals, trimes-
trals, quadrimestrals, intensius i a
distància amb mitjans interactius i
multimèdia. Per tant, és un èxit com-
partit, perquè hi ha aquesta voluntat.
I per tant, hi ha hagut bona recepció
a aquesta oferta de serveis. De fet,
és que en gairebé tres anys els cur -
sos de nivell inicial i bàsic els hem
triplicat.
Voluntaris per la llengua ha tingut
molt ressò i s’ha duplicat també...
Aquesta és l’altra vessant. Tot allò
que podem fer com a complement
d’aquest entorn de l’aula és bo per -

què aquestes persones després per-
din la vergonya i parlin també català
fora de l’aula. És un programa orien-
tat al fet que les persones trobin
entorns informals per parlar català
tranquil·lament d’altres temes, de les
seves vivències i dels seus senti-
ments. 
Quina és la delegació que ha aug-
mentat més el nombre d’inscrits?
A la delegació de Sants-Les Corts el
nombre d’inscripcions arriben a
2.324  durant tot el 2007 i és la dele-
gació amb major nombre d’inscrits de
Barcelona. S’ha de destacar que el
creixement de Sants ve especialment
motivat per tota la feina que s’ha fet
amb les entitats. En el districte de
Sants hi ha més acords amb entitats
que a la resta de la ciutat. Aquestes
entitats es comprometen a preins -
criure alummes, a cedir espais i a
implicar-se en l’organització de cur-
sos des d’associacions de mares i
pares i d’algunes escoles de la
Marina. En cursos d’acolliment lin-
güístic s’han fet 25 cursos a les enti-
tats i s’hi han inscrit prop d’unes sis-
centes entitats, i això és un esforç
important que cal destacar. 

També volen oferir cursos a la comu-
nitat xinesa. Són dues llengües molt
diferents. Com ho abordaran?
Després d’organitzar l’oferta global,
de fer-ne una bona difusió i  procurar
que arribi a totes les entitats, hem de
treballar per aquests nuclis d’un ori-
gen comú. Són uns nuclis que es van
trobant entre ells i es tanquen en una
mena de col·lectiu. Per les dificultats
lingüístiques, per la seva cultura o per
altres raons, tenen molt més difícil
l’accés a l’oferta que fem. És per
aquest motiu que volem facilitar que
tots puguin estar en igualtat de condi-
cions. Per tant, si ells no vénen procu-
rem anar-los a buscar i fer una oferta
específica per ells. 
Tenen un altre projecte orientat al
comerç pel que fa als immigrants,
que es diu ‘El Català a la taula’?
És l’altra línia de treball..., fer una ofer-
ta específica en determinats sectors
d’activitat laboral en els quals hi ha
moltes persones que acaben d’ar-
ribar. Vam començar amb el programa
de cambrers i cambreres de bars i res-
taurants de Barcelona. Fa dos anys
que estem treballant aquest progra-
ma. Intentem posar els fonaments de

les situacions comunicatives en català
bàsiques que es necessiten en uns
serveis com aquests. D’aquesta
manera, els usuaris perceben que
també se’ls pot atendre en català. És
un programa que està funcionant i que
ha tingut una bona acollida.  De fet, en
continua tenint. Juntament amb
aquest programa, hi estem treballant
per fer-ne uns altres de nous amb la
mateixa orientació per a sectors d’ac -
tivitat laboral emergent. Com per
exemple, el personal que treballa en
l’atenció amb la gent gran i d’altres. 
Quins projectes de futur tenen amb
el nou pla 2008-2011?
Augmentar, si podem, a un 10%
anual els cursos, cosa que ens faria
arribar el 2011 amb un increment del
40%. També volem augmentar el
nombre d’inscripcions a cursos bàsics
de català, que són els que conside -
rem com l’acolliment. La línia és de
creixement i de millorar l’oferta. Però,
tot això ha d’anar acompanyat de
l’ampliació de la xarxa d’aules que
estem fent servir a la ciutat i tenir
també més dotació de personal.
Podem dir que som en tots els fronts
en una línia d’ampliació de serveis. 

Què fa el Consorci per a la
Normalització Lingüística?

El Consorci per a la Normalització
Lingüística (CPNL) és un ens
públic creat l’any 1989 per la
Generalitat  i altres ens locals
amb l’objectiu d’estendre el conei-
xement de la llengua catalana i de
fomentar-ne l’ús. El CPNL té una
plantilla formada majoritàriament
tècnics de normalització lingüísti -
ca, que es dediquen a l’ensenya-
ment de català als adults i a la
dinamització lingüística. 
En cinc anys el CNL de Barcelona
ha passat d’una plantilla de 115
persones a 250, la qual cosa ha
obligat a una reorganització total
de la gestió dels recursos i de l’o-
ferta de serveis.  
Des del 2002 l’arribada de perso-
nes nouvingudes a la ciutat “ens
va fer reorientar els objectius de
la política lingüística cap a la for-
mació de català per a totes
aquestes persones, vinculant l’a-
prenentatge de la llengua al
coneixement de la ciutat i de la
cultura i ampliant l’oferta de cur-
sos d’acolliment lingüístic”,
segons Mataix. 

apunts

DOLORS PAREJA

Toni Mataix a la seu del Centre de Normalització Linguística de Barcelona.

JOSEP VICES I BUSQUETS

Imatge de 1987, amb les cases del velles de Can Clos, abans de ser enderrocades.
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>> Més informació
dels plens i les
Audiències Públiques
A partir d’ara totes les Audiències
Públiques i plenaris del Districte
de Sants-Montjuïc seran comuni-
cats, prèviament, als ciutadans.
Això és el que es va acordar
durant l’últim ple celebrat a princi -
pis d’abril, a proposta del PP. La
iniciativa va comptar amb el suport
d’ERC i CiU i va obtenir la negati -
va del PSC i ICV-EV. La propera
cita a la sala de plens del carrer
Creu Coberta, 104, serà el dijous 8
de maig a les 19 hores, quan se
celebrarà una Audiència Pública.
Cal recordar que aquestes ses-
sions estan obertes a tota la ciuta-
dania i que s'hi pot tractar qualse-
vol tema. Cal, això sí, que les per-
sones i les entitats ho sol·licitin per
escrit abans que comenci la sessió
i que facin constar a la sol·licitud el
nom de la persona o entitat i el
tema o contingut de la intervenció.

>> La Marina tindrà
un nou centre de
Serveis Socials
Abans del 2011, el barri de la
Marina del Prat Vermell disposarà
d’un nou centre de Serveis
Socials. La construcció d’aquest
nou equipament s’emmarca dins
del nou model de Serveis Socials
Bàsics que Barcelona implantarà
durant aquest mandat 2008-2011.
Aquest nou model estableix que
cada barri de la ciutat ha de tenir el
seu propi centre de Serveis
Socials, que ha d’elaborar el seu
propi Programa de Centre incorpo-
rant-hi els elements específics del
barri de referència.

>> El mercat de 
Port regala un 
llibre amb receptes
dels clients
El llibre, editat per la Diputació de
Barcelona, recull unes 120 recep-
tes dels clients dels mercats muni-
cipals.

breusEl Graner de la Philips serà
un centre de creació cultural

En els propers dos
anys el Graner es
convertirà en un
Centre d’Assaig i
Creació de les Arts
en Moviment

SANDRA PEDRALS

L’edifici del Graner de l’antiga
fàbrica Philips, situat al costat
de la nova biblioteca Francesc

Candel, es convertirà en un centre de
creació cultural especialitzat en la
dansa i les arts en moviment.
Segons l’Institut de Cultura de
Barcelona, un dels valors principals
de l’edifici del Graner per convertir-se
en aquest nou centre de creació cul-
tural és la seva proximitat al Mercat
de les Flors, equipament al qual esta-
rà estretament lligat.

El Graner de la Philips és un espai de
600 metres quadrats de planta i
compta amb una altura lliure de 8,5
metres. Actualment l’espai està en
desús, però s’espera que les dues
associacions que gestionaran el
recinte, l’Associació de Companyies
Professionals de Dansa de Cata-
lunya i l’Associació de Professionals
de la Dansa de Catalunya, presentin
un pla d’usos en breu.
Les previsions de l’Ajuntament són
que, al llarg d’aquest any, es faci un
pla arquitectònic de l’edifici del
Graner, que, si es compleixen els ter-
minis pactats, s’inaugurarà al llarg del
2010. Remodelar l’edifici del Graner
de la Philips per convertir-lo en un
nou centre de creació cultural té un
cost de 2.160.000 euros.
El del Graner és el tercer projecte
que es posa en marxa dins del Pla
Estratègic de Cultura de Barcelona
que, entre altres objectius, pretén
convertir antigues fàbriques en
espais d’art.

Els antics terrenys de la Seat
seran un centre de cinema

Els antics terrenys de la fàbrica
Seat a la Zona Franca, recuperats
fa quatre anys pel Consorci, es
convertiran en un gran centre de
producció cultural gestionat pel
grup audiovisual Mediapro. 
Del projecte del nou centre en
destaca la creació d’uns estudis
de cinema, un centre de belles
arts de la Universitat de Barcelona
i sales de concerts de petit i mitjà
format.
Aquests antics terrenys de la
fàbrica automobilística Seat també
acolliran un parc científic i un altre
de tecnologia alimentària.

apunts
L’alcalde Jordi Hereu ha visitat l’espai del Graner i ha valorat positivament la reconversió de l’antiga Philips en equipaments.

PEP HERRERO
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>> El nou barri de 
la Marina es 
presenta a Madrid
El dimecres 2 d’abril es va presen-
tar al centre cultural Blanquerna
del carrer Alcalá de Madrid el pro -
jecte de creació del nou barri de la
Marina i les obres d’ampliació de
la Fira de Barcelona. L’acte va
comptar amb la intervenció d’Oriol
Clos, director d’Urbanisme i arqui-
tecte en cap de l’Ajuntament; l’ar-
quitecte Blanca León i Esteve
Borrell, director general del Con-
sorci de la Zona Franca.

>> Resolts els 
problemes de males
olors de la Zona Franca
El Departament de Medi Ambient i
Habitatge de la Generalitat asse-
gura que ja s’han solucionat els
problemes de les males olors pro -
vinents de la Zona Franca que
havien provocat les queixes de
molts veïns de la Marina i també
del Prat de Llobregat i de l’Hospi-
talet. L’origen de les males olors
es va localitzar l’octubre de l’any
passat en una determinada zona
del polígon industrial de la Zona
Franca. L’olor, segons van apuntar
les investigacions, era provocada
per una reacció en aigües de pro-
cés industrial (que en cap cas són
aigües que s’aboquen a la xarxa
pública).

>> Fecsa inverteix 1,5
milions d’euros en la
Ciutat de la Justícia
Fecsa Endesa ha fet una inversió
de més d’1,5 milions d’euros en la
xarxa de subministrament que s’ha
hagut d’instal·lar per donar servei
a la Ciutat de la Justícia, que, a
poc a poc, s’està posant en marxa
a la Gran Via. La companyia ha
instal·lat 3.100 metres de línia sub-
terrània de mitjana tensió que
recorren la Carretera Antiga del
Prat, la Gran Via i els carrers Lite-
ratura, Metal·lúrgia, Foc, Alumini,
Alts Forns i Energia.

breusEl servei de Bicing 
arriba a la Marina

SANDRA PEDRALS

El Bicing, finalment, ha arribat als
barris de la Marina. Recentment
s’han instal·lat unes estacions

d’aquest servei de lloguer de bicicletes
al carrer Energia-Alts Forns, al carrer
Jane Addams-Antiga Carretera del
Prat, als jardins de Can Farrero, al
carrer Mare de Déu de Port-Foc, a la
plaça de la Marina, a la plaça Teresa
Claramunt i al carrer Radi amb Gran
Via. En total, estem parlant de 194
ancoratges on dipositar o recollir bici-
cletes.
Fins ara, els veïns i les veïnes de la
Marina que volien gaudir del servei de
Bicing només tenien a l'abast les tres
estacions instal·lades a la Gran Via de
les Corts Catalanes, a l'alçada de la
plaça Cerdà o de l'Estació de Magòria-
La Campana, al barri de la Bordeta.
Per utilitzar el servei cal donar-se d’al-
ta al web www.bicing.com i el preu
per abonar-s’hi durant un any és de 24
euros. Aquest preu dóna dret a utilitzar
les bicicletes en fraccions de 30
minuts. Cadascuna d’aquestes frac-
cions de 30 minuts tenen un preu de
0,30 euros i el màxim d’ús és de dues
hores per trajecte.
Aviat està previst que entri en funcio-
nament l’abonament setmanal del
Bicing, que tindrà un preu d’un euro i
les mateixes condicions que la tarifa
anual.

Estació del Bicing situada als jardins de Can Farrero, al costat del passeig de la Zona Franca.

Veïns i entitats participen en
la celebració del Dia de les
Esquadres
REDACCIÓ ACTUALITAT

Encara que sembli ficció, són
molts els ciutadans que dia a
dia es juguen la vida per salvar

els altres. Fer un reconeixement a
aquesta tasca és el que es pretén
amb la celebració del Dia de les
Esquadres. 
Un home que va salvar una nena de
morir ofegada en una piscina d’un
càmping, un altre que va salvar una
dona de morir cremada en un incen-
di, ciutadans anònims que detenen
els lladregots que acaben de pispar la
bossa a una dona minusvàlida... Es
veu que de casos com aquests, n’hi
ha molts al llarg de l’any, i cada 24
d’abril, coincidint amb la celebració
del Dia de les Esquadres, es vol retre
homenatge a aquestes persones
anònimes que s’arrisquen pels altres.

Acte familiar a la comissaria
A Sants-Montjuïc també s’ha celebrat
aquest dia. Va ser el passat divendres
18 d’abril en un acte familiar i proper

que es va fer a la comissaria dels
Mossos d’Esquadra del carrer
Ulldecona i que va estar presentat pel
televisiu Àngel Llàcer. Segons la
intendent del districte, Cristina
Manresa, aquest és un acte molt
familiar: “Volem que els veïns i veïnes
vinguin a la comissaria i que cone-
guin les nostres instal·lacions i qui
som”.

Felicitacions especials
Durant l’acte es van lliurar 18 felicita-
cions a membres del cos policial auto-
nòmic que han tingut una actitud relle-
vant en alguna acció de les que han
dut a terme com a Mossos d’Esquadra.
També, però, s’han felicitat ciutadans
que han col·laborat amb la policia i que
s’han interessat per la seguretat dels
nostres barris. Una menció especial ha
estat per a les comissions de seguretat
de la Coordinadora d’Entitats del Poble
Sec i de la Unió de Veïns del Poble
Sec, per la seva voluntat de treball con-
junt amb els Mossos.

DOLORS PAREJA
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“Hem d’aprendre a
riure de les nostres
pròpies pors”

Lola González actuarà a la sala Pepita Casanellas el proper 30 de maig.

Riure és vida i és necessari per
escapar dels problemes... I per
això, ens ajuden clowns com la

nostra veïna de Can Clos, la Lola
González. Forma part de la compa-
nyia Lolita Corina que, juntament
amb la seva companya Coral Ros,
presenten l'espectacle ‘Las Gallegas’
el proper 30 de maig a la sala Pepita
Casanellas. L'obra està dins del Cicle
de Teatre-Clown ‘La Pepita Somriu’,
idea i iniciativa de la Unió d'Entitats
de la Marina.

DOLORS PAREJA
Explica'ns els teus inicis... Com se't
va ocórrer ser clown?
Un dia se'm va ocórrer la idea de fer
dansa contemporània. A l’hora de ballar,
jo veia que tothom anava cap a la dreta
i jo anava cap a l'esquerra, s'ajupien i jo
estava dempeus. Una mena de desco-
ordinació de la qual jo no era conscient.
La resta de la classe no parava de riure
i vaig decidir explotar aquella vessant.
De fet, del teatre ja em tirava la vena
còmica que no pas el drama, però no se
m'havia acudit fer clown perquè ho tro-
bava molt difícil...
Com ho portes, això d’actuar en el
teu barri?
M'agrada molt que es facin cicles de
clown, però si sobretot es fa en el meu
barri, ja és la felicitat completa. És una
aposta molt bona el fet que es puguin
veure obres que estan en cartell a
Barcelona i, a més, a un preu tan asse-
quible. Només dos euros! Des d'aquí
felicito a tots els que ho han fet possible.
Ja era hora! És una oportunitat per a
nosaltres i per al públic també!
Hi ha algun manament o principi del
clown?
El més important és aprendre a riure de
tu mateix, una tasca que és molt difícil,
però que hauríem de fer tots. Hem de
treure el nen o nena que tots portem din-
tre. Diguéssim que, dintre de la societat,
el clown és el nivell 0, quant al compor-
tament.  Per exemple, una persona si
veu un nen al carrer plorant hi aniria i li
preguntaria què li passa, però un clown
es posaria al seu costat a plorar. 
Qualsevol persona pot ser clown?
Qualsevol. Tots tenim un clown a dintre.
L'únic és que hem d'aprendre a des-

‘La Pepita somriu’

Divendres 16 de maigDivendres 16 de maig
‘Siticlaun’
Clown per a adults amb Albert
Vinyes, que ens proposa una his-
tòria on els protagonistes són una
ciutat buida i uns contenidors
plens, brosses, un indigent i un
peix.
Hora: 21.00
Lloc: Centre Pepita Casanellas
(Pg. Zona Franca, 185)
Preu entrada: 2 euros

Divendres 30 de maigDivendres 30 de maig
‘Las Gallegas’
Espectacle de teatre còmic i
clown amb la companyia Lolita
Corina (per cert, la Lolita és una
veïna de Can Clos de tota la
vida).
Hora: 21.00
Lloc: Centre Pepita Casanellas
(Pg. Zona Franca, 185)
Preu entrada: 2 euros

apunts

aprendre tot el que hem après. Hem de
fer cas omís a moltes coses que ens
han ensenyat des de petits. I deixar-
nos emportar!
Explica'ns els trets de l'obra.
És la història de dues germanes que
apareixen el dia del seu funeral. A par-
tir d'aquí és totalment lliure perquè,
com diu el nostre productor, el Chris
Mitchem, ningú s'ha mort i ha tornat per
explicar-nos què hi ha. És un tema que
personalment em desperta molta por...
Hem d'aprendre a riure de les nostres
pròpies pors. A mi l'obra m'ha ajudat
molt com a persona. La meva perspec-
tiva enfront la mort ha canviat. Ara ja no
la veig tan greu, la veig diferent...
Com la veus ara?
He après que he de viure, he après a
gaudir de la vida... Així doncs, tothom a
gaudir i riure! Que per plorar ja tindrem
temps! 

La Casa dels Colors es trasllada al
passeig de la Zona Franca
SANDRA PEDRALS

Des del passat 16 d’abril, l’Espai
Familiar Casa dels Colors està
situat a la primera planta del

passeig de la Zona Franca, 54-56.
Aquest canvi d’ubicació, segons
l’Institut Municipal d’Educació de
Barcelona, “comporta una millora dels
espais de trobada, tot continuant amb
la mateixa organització i serveis que
s’anaven donant”.
La Casa dels Colors és un servei de
l’Ajuntament de Barcelona orientat a
les famílies amb infants menors de tres
anys. Es basa en l’oferta d’un espai de
joc i relació on els infants poden explo-
rar i relacionar-se entre ells i amb els
adults, i on les famílies poden compar-
tir entre elles la seva experiència d’e-
ducar i fer créixer els seus fills i filles.
Tot i canviar de local, l’oferta d’activitats
de la Casa dels Colors continua. Se
segueix, per tant, fent el programa Ja
tenim un fill, centrat en les dones que
han estat mares i que poden participar-
hi amb el seu infant, des de les darre-

res setmanes de gestació fins als 8
mesos de vida. El propòsit del progra-
ma, impulsat per l’Institut d’Educació
en col·laboració amb professionals de
l’Institut Català de la Salut, és facilitar a
les famílies amb nadons un espai de
trobada i d’intercanvi on puguin com-
partir les seves vivències i experièn-
cies, reforçant una percepció positiva
de la maternitat i la seva competència
com a mares i/o pares.
Aquests Serveis Complementaris per
a la Infància són una oferta educativa
municipal, adreçada a la petita infàn-
cia, amb l’objectiu d’incidir en la qua-
litat de vida dels nens i nenes menors
de 3 anys i, alhora, oferir suport a les
famílies com a primeres educadores
dels seus fills i filles. A partir d’inter-
canvis espontanis i de les reunions de
grup, les famílies poden contrastar
les seves creences i opinions, des-
triant entre el que és cert i el que és
opinable a partir dels seus referents
culturals, en relació amb la criança i
l’educació dels seus fills i filles.

DOLORS PAREJA
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>> Musica a La Bàscula
Dimecres 7 de maig
Solo ante el peligro: Dando el cante

Presentació del taller de cant.
Hora: 21.30
Lloc: Espai Tuguri (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Dissabte 10 de maig
Actuacions musicals

Concert dels grups Swimming Pool, Cactus (pop rock),
Delivery (emo), El Tercer Semestre (indie) i Rastrillo Dj’s
(fusion country-indie-punk rock)
Hora: 23.00
Lloc: Espai Tuguri (La Bàscula - Foc, 128)
Preu: 4 euros (amb consumició)

Dijous 15 de maig
Banc de proves

Actuació de Lady Starling and The Ravens (indie-rock)
Hora: 21.00
Lloc: Sala de concerts (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Dimecres 21 de maig
Solo ante el peligro i exposició

Actuació del grup La Disidenta (punk) i inauguració de l’ex-
posició de quadres Peligro Inminente.
Hora: 21.00
Lloc: Espai Tuguri (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Dijous 22 de maig
Banc de proves

Actuació de Nebur (punk-experimental-ska)
Hora: 21.00
Lloc: Sala de concerts (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Divendres 23 de maig
Festival Frankafestz

Actuació de La Chona (rock) i Sonry Brian (rock).
Hora: 23.00
Lloc: Espai Tuguri (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Dimecres 28 de maig
Solo ante el peligro

Actuació del grup Energúmeno cara de perro (destroyer
song)
Hora: 21.00
Lloc: Espai Tuguri (La Bàscula - Foc, 128)
Gratuït

Dissabte 31 de maig
Festa balcànica

Taller xerrada sobre la musica balcànica i actuació dels
grups Los Moussakis (musica balcànica) i Dj’s Matahari
(gypsy music)
Hora: 23.00
Lloc: Espai Tuguri (La Bàscula - Foc, 128)
Preu: 4 euros (amb consumició)

>> Activitats a la biblioteca
Dimecres 7 de maig
Projecció de la pel·lícula ‘París, Texas’

Emissió del film de Wim Wenders enregistrada l’any 1984 i
protagonitzada per Harry Dean Stanton, Nastassja Kinski i
Hunter Carson. Posteriorment a l’emissió del film, es farà
una tertúlia dirigida pel crític de cinema Pere Vall
Karsunke, especialista en road movies.
Hora: 19.00
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (Amnistia Internacional, 10)

Dimarts 20 de maig
Cicles temàtics

A través de la mirada d’especialistes, ens acostarem al món de
les fàbriques d’ahir.
Hora: 19.00
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (Amnistia Internacional, 10)
Gratuït

Dimecres 28 de maig
Petit format

El foment de la lectura pren cos amb l’escenificació teatral i el
suport d’objectes i música.
Hora: 18.15
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (Amnistia Internacional, 10)
Gratuït
Activitat recomanada per a nens i nenes a partir de 3 anys

>> Matinals infantils
Diumenge 11 de maig
Vibubel·la Vivaldi

Espectacle de titelles amb la companyia Pamipipa que ens
oferirà tot un grapat de cançons populars i la música de
Vivaldi.
Hora: 12.00
Lloc: Centre Pepita Casanellas (Pg. Zona Franca, 185)
Preu entrada: 2 euros
Espectacle recomanat per a nens i nenes de 0 a 4 anys

Diumenge 25 de maig
Splunch

Espectacle ludicoeducatiu de teatre amb música i animació
amb la companyia El Trío La La La.
Hora: 12.00
Lloc: Centre Pepita Casanellas (Pg. Zona Franca, 185)
Preu entrada: 2 euros
Espectacle recomanat per a nens i nenes a partir de 3 anys

>> Balls de saló
Dilluns 26 de maig
Balls per a la gent gran

Hora: 17.00
Lloc: Centre Pepita Casanellas (Pg. Zona Franca, 185)
Gratuït

>> Certamen Literari Francesc Candel
Dimarts 27 de maig
Acte de lliurament de premis

Acte de lliurament de premis d’aquest certamen literari dedicat
a la figura de l’escriptor Paco Candel, veí de la Marina. 
Hora: 19.00
Lloc: Biblioteca Francesc Candel (Amnistia Internacional, 10)
Gratuït

>> Cursos
Dimecres 28 de maig
La conquesta i la defensa de Montjuïc

Curs a càrrec de Xavier Hernandez Cardona que s’emmarca en
les activitats programades al cicle sobre Montjuïc, un lloc estratè-
gic durant la Guerra del Francès (1808-1814).
Hora: 19.30
Lloc: Centre cívic El Sortidor (Pl. Sortidor, 12)
Gratuït

>> Concurs de fotografia
Dijous 29 de maig
Lliurament de premis Perspectives de la Marina d’avui

Acte de lliurament de premis i inauguració de l’exposició
Perspectives de la Marina d’avui, una mostra de noves visions,
enfocaments i detalls del nostre barri.
Hora: 19.00
Lloc: Casa del Rellotge (Pg. Zona Franca, 116)
Gratuït
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La Setmana Cultural va finalitzar amb un berenar popular i espectacles infantils.

L’escola Can Clos fa un
homenatge a Candel durant
la seva Setmana Cultural
REDACCIÓ CULTURA

La setmana del 21 al 25 d’abril
l’escola Can Clos va celebrar,
amb diverses activitats ludicoe-

ducatives, la seva Setmana Cultural.
Els temes que han centrat la majoria
dels actes i tallers han estat el cente-
nari del Palau de la Música, l’Any de
la Terra i un emotiu homenatge a l’es -
criptor i veí del barri, recentment des-
aparegut, Paco Candel. 
Les parets del centre escolar mostra-
ven fotografies i escrits de l’escriptor

que, en més d’una ocasió, havia visi-
tat les aules d’aquesta escola de la
Marina i, fins i tot, havia participat en
algun dels seus Jocs Florals, com ho
recorda en el seu llibre de memòries.
La Setmana Cultural de l’escola Can
Clos es va tancar amb una festa fami-
liar amb berenar popular, que es va
fer la tarda del divendres 25 d’abril.
Per als nens i nenes hi va haver una
representació de conta-contes i totes
les famílies van poder gaudir d’una
bona i divertida estona per compartir.

Excursió per conèixer la gran varietat
de plantes medicinals de Montjuïc
REDACCIÓ CULTURA

Ramon Anglés, veí i col·laborador
de La Marina, serà l’encarregat
de conduir aquesta interessant

visita per Montjuïc, que ens permetrà
descobrir la gran varietat de plantes
medicinals que es poden trobar a la
muntanya, molt a prop de casa nostra.
Anglés, tot un especialista en la matè-
ria, explicarà als participants en l’itine-
rari per a què serveixen, per exemple,
el plantatge, l’escabiosa o la tarongina.
La visita està programada al matí del

dissabte 17 de maig. A les 10 en punt
se sortirà, tot passejant, de la Casa del
Rellotge de camí al castell de Port. Un
recorregut que ens permetrà, també,
apropar-nos a la història del nostre
entorn a través de les explicacions
d’en Sr. Ramon (com és popularment
conegut al barri) que, de petit, va viure
al camí de l’Esparver, espai que forma
part de l’itinerari. 
La visita té un cost de 3 euros i cal fer
una inscripció prèvia al centre cívic de
la Casa del Rellotge.

‘Una vida a la Seat’, a la biblioteca
Francesc Candel
REDACCIÓ CULTURA

Un total de quaranta fotografies
del fons de la família Prieto-
Rius (que van tenir a la Seat la

llar i el lloc de treball entre els anys
cinquanta i els finals del seixanta)
mostren com era la vida a l’interior de
la fàbrica. 
Les imatges d’aquesta exposició, que
es podrà visitar a la biblioteca
Francesc Candel fins al proper 31 de

juliol, recullen els aspectes de la vida
quotidiana, com ara la família, la
fàbrica, el desig, el temps d’oci i l’ima-
ginari.
Les ampliacions de les instal·lacions
de la Zona Franca, les visites del
general Franco a la fàbrica o les pri-
meres vagues són alguns dels esde-
veniments dels quals van ser testimo-
nis els membres de la família Prieto-
Rius.

El Síndic Rafael Ribó assisteix a 
l’acte d’inauguració dels nous 
locals d’El Submarí 
REDACCIÓ CULTURA

L’acte d’inauguració dels nous
locals que l’espai educatiu El
Submarí té al carrer Mare de Déu

de Port, 279, va comptar amb la presèn-
cia del Síndic de Greuges de Catalunya,
Rafael Ribó, que va donar suport al pro-
jecte d’aquesta entitat del barri.

DOLORS PAREJA
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Cinc escoles del barri
se sumen als casals
d’estiu municipals

Campus Olímpia

Els Campus Olímpia ofereixen un
conjunt d'activitats que combinen
esport, lleure i cultura; una oferta
que està molt consolidada, de
manera que compta amb una ele-
vada demanda i l’assignació de
places es fa per sorteig. A Sants-
Montjuïc hi ha molts equipaments
que participen en aquest Campus
Olímpia, i molts són els infants i
joves del barri que hi van...

? Complex Esportiu Pau Negre -
Parc del Migdia: Oferta d’activitats
per a nens i joves d’entre 7 i 16
anys. A més de fer activitats aquàti-
ques, rugbi, beisbol i altres esports,
s’ofereix un campus específic d’ho-
quei herba.
? Piscines Picornell: Activitats
aquàtiques per a nens i nenes
d’entre 3 i 6 anys i esports d’aigua
per a joves d’entre 10 i 14 anys.
? Escola d’Hípica La Foixarda:
Campus específic d’equitació per a
infants i joves d’entre 5 i 16 anys.

apuntsEl 10 de maig
comença el període
d’inscripció als
casals d’estiu 
municipals

REDACCIÓ ESPORTS

Aviat arribaran les vacances
escolars d’estiu i moltes famí-
lies han començat ja ha infor-

mar-se sobre les diferents propostes
d’activitats educatives i de lleure, que
per aquestes dades ofereixen les
escoles i els diferents equipaments
del barri. Una opció, entre moltes
altres, són els casals d’estiu munici-
pals que es duran a terme a diferents
escoles del barri, que són el CEIP
Can Clos, Enric Granados, Pau Vila,
Ramon Casas i l’escola Seat.

Què cal fer per inscriure-s’hi?
A partir del 10 de maig, les famílies
interessades a participar d’aquests
casals poden formalitzar la inscripció
a les instal·lacions de l’escola que han
escollit. 
Amb l’objectiu que tothom tingui
accés a aquestes activitats, l’Ajunta-
ment ha previst un sistema d’ajudes
econòmiques que poden arribar a
cobrir el 90% del cost de l’activitat i
s’adrecen a famílies que tenen uns
ingressos iguals o inferiors a la quan-
titat de 8.291,50 euros bruts anuals
per cada membre de la família. 
A l’Oficina d’Atenció al Ciutadà de la
seu del Districte de Sants-Montjuïc
(Creu Coberta, 104) s’ha habilitat un
punt d’atenció i recepció de les
sol·licituds d’aquests ajuts. La docu-
mentació necessària per obtenir-los
es podrà presentar a partir del 13 de
maig i fins al 23 de maig.

Oferta a les llars d’infants
Enguany, i com a novetat, les llars d’in-
fants s’han sumat a aquesta campan-
ya d’estiu. A Sants-Montjuïc les llars
que ofereixen activitats de lleure per
als més menuts són l’EBM Bellmunt,
Nic, Esquirol i Forestier. En la major
part dels casos, les activitats comença-
ran a la segona quinzena de juliol.

Les noies de l’equip de rugbi de
l’INEF, subcampiones d’Europa
JORDI GISPERT

El rugbi femení català va pujant
esglaons. Tot i que la final ha
deixat novament pal·lesa la

superioritat dels equips occitans i
francesos, Catalunya, i en concret
l’INEF Barcelona com el seu gran
exponent, se situa al segon lloc del
continent i això sempre és un honor.

Final de la Copa d’Europa 
El dissabte 19 d’abril es va disputar la
tornada de la primera final de la Copa
d’Europa de clubs de rugbi femení

entre l’INEF i el Montpeller. A l’anada,
un 31 a 8 favorable a les occitanes
decantava força la balança. A la torna-
da, al camp de la Feixa Llarga, les de
Montjuïc tampoc van poder fer front al
seu rival i van perdre per 3 a 22, tot i
que no van parar de lluitar fins al darrer
minut, esperonades per la grandesa
del moment que estaven vivint. 
Marta Carreras, Eva Navas, Aroa
González, Clara Costa, Clara
Servalós, Ona Soler, Maria Carmen
Lillo, Maria Teresa Delgado, Olga
Asensio, Júlia Pla, Marta Pocurull,

Meritxell Urbiola, Georgina de Swert,
Raquel Socías, Ainoa Rodríguez,
Concepción Ramos, Lorena Ferrer,
Noelia Quesada, Milos Mallol, Cristina
Soler, Pedrona Serra i Raquel Erro,
capitanejades per la seva entrenado-
ra, Inés Etxeguible, van fer història i
van acumular un subcampionat conti-
nental que se suma als múltiples títols
de lliga que acumula aquest equip,
que segueix sent amateur i passant
desapercebut, malauradament, per la
doble condició de ser de rugbi i de ser
femení.  

Imatge promocional de la campanya municipal d’estiu.

AJUNTAMENT DE BARCELONA

Entrega esta suscripción cualquier viernes de 19.30 a 21.00 en la Casa del Reloj
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>> ‘La veu del
Districte’
A partir d’aquest mes de maig,
cada 15 dies la regidora del Dis-
tricte passarà pels micròfons
d’Alternativa Barcelona 102.4FM
per parlar de les polítiques i inicia-
tives que s’estan duent a terme per
a la millora dels nostres barris.
Sota el format d’entrevista, La veu
del Districte dóna la paraula a
Imma Moraleda per conèixer de
primera mà com es desenvoluparà
el PAD i com es resoldran alguns
dels problemes que més preocu-
pen els veïns dels barris de la
Marina i de la resta de Sants-
Montjuïc. La veu del Districte s’e-
metrà el 5 i el 26 de maig a les 13
hores en directe. Si voleu fer algu-
na pregunta a la regidora en direc-
te, truqueu al 93 223 14 03 o
envieu-nos un correu electrònic a: 
alternativa@alternativabarcelona.com 

>> ‘Va de llibres’
Si t'agrada llegir, ara a Alternativa
Barcelona tens el teu programa.
Amb nosaltres estaràs assabentat
de les novetats més interessants,
els fets més rellevants i llibres obli-
dats que segurament t'encantaran,
i tot això amb bon humor. Va de lli-
bres s’emet tots els dimarts de 20
a 21 hores amb Josep Coll, Borja
Franco i Sergi Ocete.

Els reptes d’informar
sobre la immigració
Les Jornades, 
organitzades per 
la Taula de
Comunicació, van
ser tot un èxit

REDACCIÓ COMUNICACIÓ

Més de 150 persones van
assistir a les VI Jornades de
Comunicació Local i Ciutat

per  reflexionar i debatre a l’entorn
de la comunicació de proximitat i la
immigració. Aquestes Jornades,
organitzades per la Taula de
Comunicació i el Col·legi de Perio-
distes de Catalunya, van comptar
amb la participació de directors i
periodistes de mitjans de comunica-
ció de proximitat catalans i gestio-
nats per les persones immigrades,
experts en matèria d’immigració i
representants d’entitats de persones
immigrades.
Després de dos dies d’anàlisi, i tenint
en compte que avui, lamentable-
ment, l’associació que es fa entre
immigració i experiències positives
és ben escassa, es va posar en evi-
dència que forma part de la respon-
sabilitat dels mitjans de comunicació
vers la societat, acabar amb el dis-
curs simplista del fenomen migratori i
desmuntar i superar els estereotips

La directora de ‘La Marina’ (a l’esquerra) amb altres participants a les Jornades.

negatius associats a la immigració. 
Segons va destacar el president de
la Taula de Comunicació, Josep
Maria Villena, “per aconseguir aquest
objectiu, cal l’especialització dels
periodistes, fet que facilitaria la rela-
ció i la comprensió dels problemes”. 
Altres conclusions a les quals es va
arribar durant les Jornades es con-
creten en la necessitat de donar
cobertura legal als nous mitjans de
proximitat adreçats especialment a
les persones immigrades, i reivindi-
car el dret a vot dels immigrants com
a element d’integració.

Participació de ‘La Marina’ 
a les Jornades

La directora de La Marina, Sandra
Pedrals, va ser la moderadora de
la primera taula de debat de les
Jornades, dedicada al tractament
mediàtic de la immigració que fa
l’administració pública.

apunts

TAULA DE COMUNICACIÓ

Mare de Déu de Port, 148 baixos 08038 Barcelona

Telèfon 93 223 33 09 Fax 93 223 32 79  Mail : icali@seguroscicali.com

CORREDURIA DE SEGUROS SL

ASSEGURANCES EN GENERAL
15 ANYS AL SEU SERVEI
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